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VáÅ¾ení, stalo se nÄ›co, co jsem si ani ve snu nedovedl pÅ™edstavit. Mám nezletilou dceru (16), která kvÅ¯li tÄ›hotenství
skonÄ•ila studium. Je nyní na rizikovém tÄ›hotenství - tedy na neschopence a je hlá&scaron;ena na úÅ™adu práce. Vdávat
se zatím nechce, ale s pÅ™ítelem Å¾ít chce. Kdy zaniká nárok na výÅ¾ivné? Å½ádnou podporu v nezamÄ›stnanosti ji nepÅ™iznali,
nemocenskou nebere. 
        Také by mne zajímalo, zda dostane po porodu rodiÄ•ovský pÅ™íspÄ›vek, kdyÅ¾ je&scaron;tÄ› nepracovala? DÄ›kuji za
radu.  PAVEL     O D P O V Äš ÄŽ :        KromÄ› pÅ™íspÄ›vku od úÅ™adu práce má va&scaron;e dcera také nárok na pÅ™íspÄ›vek od
svého pÅ™ítele jako otce dítÄ›te na výÅ¾ivu a úhradu nÄ›kterých nákladÅ¯ neprovdané matce. Podle zákona o rodinÄ› je otec
dítÄ›te, za kterého není matka provdána, povinen matce pÅ™ispívat pÅ™imÄ›Å™enÄ› na úhradu výÅ¾ivy po dobu dvou let, jakoÅ¾ i na
úhradu nákladÅ¯ spojených s tÄ›hotenstvím a slehnutím.        Náklady spojenými s tÄ›hotenstvím a slehnutím jsou výdaje, které
pÅ™ímo souvisí s tÄ›hotenstvím Ä•i porodem, zejména na zlep&scaron;enou výÅ¾ivu, tÄ›hotenské obleÄ•ení atd. Doba dvou let
poÄ•íná bÄ›Å¾et nejdÅ™íve s poÄ•átkem tÄ›hotenství, nejpozdÄ›ji v&scaron;ak ode dne porodu. Nárok matky na pÅ™íspÄ›vek vzniká,
jakmile matce v souvislosti s tÄ›hotenstvím Ä•i porodem vznikly vý&scaron;e uvedené náklady.         Povinnost hradit tento
pÅ™íspÄ›vek neprovdané matce pÅ™edchází povinnosti rodiÄ•Å¯ platit výÅ¾ivné dítÄ›ti, sama o sobÄ› v&scaron;ak zánik vyÅ¾ivovací
povinnosti rodiÄ•e neznamená. Vý&scaron;e pÅ™íspÄ›vku na úhradu nákladÅ¯ neprovdané matky totiÅ¾ nemusí postaÄ•ovat k
pÅ™imÄ›Å™ené úhradÄ› výÅ¾ivy neprovdané matky. Ke zru&scaron;ení vyÅ¾ivovací povinnosti otce va&scaron;í dcery by proto
mohlo dojít jen tehdy, pokud by pÅ™íspÄ›vek od pÅ™ítele va&scaron;í dcery spoleÄ•nÄ› s pÅ™íjmy od úÅ™adu práce postaÄ•il k
uspokojení odÅ¯vodnÄ›ných potÅ™eb va&scaron;í dcery.         Posouzení této skuteÄ•nosti je pochopitelnÄ› zcela individuální
záleÅ¾itost.        Dále - zatímco penÄ›Å¾itá pomoc v mateÅ™ství je vázána na úÄ•ast na nemocenském poji&scaron;tÄ›ní (výkonu
zamÄ›stnání, Ä•i placení si pojistného coby OSVÄŒ), tak u rodiÄ•ovského pÅ™íspÄ›vku je primární podmínkou Å™ádná, osobní a
celodenní péÄ•e o dítÄ›. V pÅ™ípadÄ› takovéto péÄ•e o dítÄ› není dÅ¯vod, proÄ• by od porodu dítÄ›te nemohla tuto dávku pobírat, ale
na druhou stranu je tÅ™eba poÄ•ítat s tím, Å¾e pÅ¯jde o variantu do Ä•tyÅ™ let vÄ›ku dítÄ›te, coÅ¾ podle souÄ•asné právní úpravy
znamená 7 600 KÄ• mÄ›síÄ•nÄ› do devíti mÄ›sícÅ¯ vÄ›ku dítÄ›te a následnÄ› 3 800 KÄ• mÄ›síÄ•nÄ› do Ä•tyÅ™ let vÄ›ku dítÄ›te.        V pÅ™ípadÄ›, Å¾e jsou
splnÄ›ny obecné podmínky pro vznik nároku na penÄ›Å¾itou pomoc v mateÅ™ství (doba poji&scaron;tÄ›ní), mÄ›la by se jako
budoucím maminka radÄ›ji snaÅ¾it si rychle najít práci nebo aspoÅˆ brigádu, aby byla v dobÄ› nástupu na mateÅ™skou
nemocenského poji&scaron;tÄ›ní úÄ•astna. Toho docílíbuÄ• klasickým pracovním pomÄ›rem nebo dohodou o pracovní Ä•innosti.
Dohoda o provedení práce totiÅ¾ není poji&scaron;tÄ›nou Ä•inností. Uvedené zamÄ›stnání, které zakládá úÄ•ast na
poji&scaron;tÄ›ní, musí splÅˆovat 3 podmínky. Je to výkon práce na území ÄŒR, zamÄ›stnání musí trvat nebo mÄ›lo trvat alespoÅˆ
15 dní a sjednaná Ä•ástka zapoÄ•itatelného pÅ™íjmu musí Ä•init alespoÅˆ 2000 KÄ• za mÄ›síc.            VÅ¾dy platí pravidlo, Å¾e o jakoukoli
dávku je nutné poÅ¾ádat, úÅ™ad ji nikdy sám nevyplatí. O dávky SSP lze poÅ¾ádat osobnÄ› na úÅ™adu práce, ale
mnohem efektivnÄ›j&scaron;í je vyplnit online na webu Ministerstva práce a sociálních vÄ›cí formuláÅ™e dávek SSP, ty si
vytisknout a s poÅ¾adovanými dokumenty zaslat po&scaron;tou na místní úÅ™ad práce. Vyhnete se tak frontÄ› a dávka vám
bude vyplacena na vá&scaron; bankovní úÄ•et nebo udanou adresu.  d@niela   
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